中加刑事司法合作项目 China – Canada Criminal Justice Co – operation Project

金融欺诈的预防和控制。

PREVENTION AND CONTROL OF FINANCIAL FRAUD

主编 陈光中 井凡尔·浦瑞方廷 EDITOS IN CHIEF CHEN CHANCZHONG

DANIEL PREFONTAINE

副主编: 雷 铣 樊崇义 杨 诚 DEPUTY EDITORS; LEI XIAN, FAN CHONGYI VINCENT YANG

GAY !

中国民主法制出版社 China Democracy and Legality Publishing House

图书在版编目(CIP)数据

金融欺诈的预防和控制/陈光中等编著 北京·中国民主法制出版社、1999.2

ISBN 7-80078-372-3

①会议-文集②金融-业务-监督管理-国际学术会议-文集 IV .F830.2

中国版本图书馆 CIP 数据核字(1999)第 05341 号

中国民主法制出版社出版发行

(北京市西交民巷 23 号) 北京京东印刷厂印刷 新华书店经销

850×1168 毫米 32 开 25.5 印张 710 千字 1999 年 5 月第 1 版 1999 年 5 月第 1 次印刷 印数:0-3000 册 ISBN7-80078-372-3/D.290 定价:68:00 元 中加刑事司法合作项目 China - Canada Criminal Justice Co - operation Project

金融欺诈的预防和控制

——'98 北京预防和控制金融 欺诈国际研讨会论文集

PREVENTION AND CONTROL
OF FINANCIAL FRAUD
——PAPERS FOR '98 INTERNATIONAL
SYMPOSIUM ON THE PREVENTION
AND CONTROL OF FINANCIAL FRAUD

主编: 陈光中 丹尼尔·浦瑞方廷
EDITORS IN CHIEF: CHEN GUANGZHONG
DANIEL PREFONTAINE
副主编: 雷 铣 类崇义 杨 诚
DEPUTY EDITORS: LEI XIAN, FAN CHONGYI
VINCENT YANG

中国民主法制出版社 China Democracy and Legality Publishing House



-

前言

中国自实行改革开放以来,金融业出现了空前的繁荣和发展。 但另一方面,随着金融体制改革的不断深入,金融领域的欺诈和诈骗 案件日益增多,诈骗数额惊人。在近年发生于中国的经济诈骗案中, 金融诈骗案约占30%,个别地区高达40%,甚至50%。单位犯罪和 跨国越境的犯罪案件的数量也呈增长的趋势。

在国际上,随着全球经济的一体化程度不断提高,金融诈骗活动 也越来越猖獗。据估计,每年金融诈骗活动涉及的金额高达数千亿 美元。针对这些情况,世界各国对金融欺诈的预防和控制也需要加强合作。

中国为预防和控制金融诈骗犯罪,在新刑法中增加了关于金融犯罪的规定,并推进金融体制的改革。为了交流经验,并促进国际合作,我们五位编者在网年前决定筹备召开一次大型国际研讨会。1998年10月19日至22日,中国政法大学(刑事法律研究中心承办)、中国国家检察官学院和加拿大刑法改革与刑事政策国际中心在北京联合主办了'98北京预防和控制金融欺诈国际研讨会。来自中国、加拿大和亚洲、欧洲、北美洲九个国家和地区及国际组织的150多位专家共同探讨了国际银行、证券、贸易和投资领域中金融欺诈的问题,探讨了预防和控制措施,研究了对法律和法规进行改革的建议,并且建立和加强了中外组织之间在实际操作层面上的重要联系。本次研讨会的召开,对进一步推进金融体制改革,预防和控制金融领

试读结束,需要全本PDF请购买 www.erton

域里的欺诈和诈骗活动,以及加强有关国际合作都产生了重要影响。

'98 预防和控制金融欺诈国际研讨会受到中外各界的高度重视,中国全国政协副主席孙孚凌及中央政法机关的有关领导出席了开幕式,中国司法部副部长肖建章、最高人民检察院副检察长张穹、中国人民银行副行长刘明康、加拿大驻华大使霍华德·贝祥(Howard Balloch)阁下在开幕式上致辞。

本次研讨会的召开亦引起了中国各大媒体的注意,人民日报、中国日报、法制日报、中央电视台、中央人民广播电台都作了报导。为了将这次会议的成果及时发表,供教学、科研及司法和金融实际部门参考,我们决定出版会议的论文集和其他资料。

本书的出版得到了海南省辽海律师事务所、深圳市公安局和加拿大国际发展署的大力支持,在此表示我们诚挚的感谢。

本书是中外专家、学者共同合作的结果。收入本书的论文,中文部分附外文摘要,外文部分附中文摘要,摘要及正文均由作者提供。中方由樊崇义教授负责本书总体设计及中文编辑工作,加方由杨诚博士负责本书的英文编辑工作。对于其中可能会有的错误和不足,欢迎社会各界人士指正!

编者:中国政法大学刑事法律研究中心主任陈光中教授 中国国家检察官学院院长雷铣教授

中国政法大学类崇义教授

加拿大刑法改革与刑事政策国际中心浦瑞方廷主任 加拿大刑法改革与刑事政策国际中心中加刑事司法 合作项目主任杨诚博士

一九九九年三月

Preface

Since the launch of economic reform, China has witnessed an unprecedented growth in her financial industries. However, when the reconstruction of the financial system continues, there has also been a continuing increase in the incidence of financial fraud in China. Major fraud cases are often disclosed in recent years, involving a huge amount of defrauded property. According to official data, cases of financial fraud now account for about 30% economic fraud cases in the country and 40 – 50% in some regions. Cases of corporate crime and transnational crime are also increasing during these years.

In other parts of the world, along with globalization, financial fraud has posed a major threat to the integrity of the world financial industry and economic stability. Hundreds of hillions of dollars are defrauded every year. Countries in the world must work together to enhance their cooperation in preventing and controlling financial fraud.

To combat financial fraud, China has introduced new provisions into her Criminal Law and is reforming the financial system. Two years ago, to promote the exchange of ideas and experience, the five editors of this book met in Beijing and decided to work together in developing and organizing a major international symposium. We are glad to see that we have successfully developed and accomplished this project as part of the China – Canada Criminal Justice Co – operation Program. This was achieved with the gracious

support of our colleagues in the Chinese and Canadian Preparation Committees, patrons and sponsors, the Chinese Government and the Canadian Government, and many other organizations and individual experts.

In October 19 – 22, 1998, the International Symposium on the Prevention and Control of Financial Fraud was held in Beijing, China. Under our direction, this event was jointly organized by the China University of Political Science and Law (through its Centre for Criminal Law and Justice), the International Centre for Criminal Law Reform and Criminal Justice Policy in Canada and the National Prosecutors College of China. Over 150 experts from China, Canada and seven other Asian, European and North American countries and from international organizations attended the Symposium. They discussed issues in combating financial fraud both in the banking and securities industries and in international trade investment. They also exchanged expertise for the prevention and control of fraud, recommended reforms to the legal and regulatory systems, and established working – level relations among their institutions.

The Symposium was the first high - profile international event of its scope and nature held in the People's Republic of China. Mr. Sun Fulin, Vice Chairman of the National Political Consultation Congress, and other senior officials of China's national legal institutions attended the opening ceremony. Deputy Minister of Justice Mr. Xiao Jianzhang, Vice President of the Supreme People's Procuratorate Mr. Zhang Qiong, Deputy President of the People's Bank of China Mr. Liu Minkang delivered speeches at the opening ceremony. His Excellency Howard Balloch, Ambassador of Canada to China, delivered two speeches at both the opening and closing sessions and hosted a reception at the Canadian Embassy.

This Symposium will have an important impact on the development of international cooperation in this field. China's Central Television (CCTY),

the Central Broadcasting Radio Station of China, the China Daily, the Legal Daily and some other Chinese national press provided coverage of the Symposium. We are glad to publish this book to promote the use of the Symposium papers by education and research institutions and the relevant legal and financial institutions.

We gratefully acknowledge the Canadian International Development Agency, Liao Hai Law Firm of Hainan Province and the Shenzhen Public Security Bureau for providing financial support for the publication of this book.

The publication of this book is a result of the joint effort of Chinese and foreign experts and scholars. The individual authors provided their papers and the abstracts. There are English abstracts for the Chinese papers and Chinese abstracts for the English papers. The Chinese editors are responsible to the overall design of the book and the editing of the Chinese texts. Dr. Vincent Yang on behalf the Canadian side edited all the English texts in this book. We welcome the readers to point out our errors and recommend improvement.

The Editors

Chen Guangzhong, Professor and Director, CCLJ

Daniel Prefontaine, Q.C., Executive Director, ICCLR & CJP

Lei Xian, Professor and President, NPC

Fan Chongyi, Professor, Board Member, CCLI

Vincent Cheng Yang, Ph.D., Director,

China - Canada Criminal Justice Cooperation Program, ICCLR & CJP

目 录

Content

前吉	(1)
Preface	(3)
致词	(1)
Key Note Speeches ·····	(1)
中华人民共和国司法部副部长肖建章在'98 北京预防和控	
制金融欺诈国际研讨会开幕式上的讲话	(1)
最高人民检察院副检察长张穹在预防和控制金融欺诈国际	,
研讨会上的讲话	(4)
中国人民银行副行长刘明康在'98 北京预防和控制金融欺	
诈国际研讨会上的讲话······	(7)
中国政法大学杨永林校长在'98 北京预防和控制金融欺诈	
国际研讨会上的讲话	(9)
Speech at the Opening Ceremony by His Excellency Howard Balloo	ch,
Ambassador of Canada to the People's Republic of China	
((11)
Address by the Honourable Chief Justice Bryan Williams,	
Supreme Court of British Columbia	(13)

第一部分 预防和控制金融欺诈概览(21)
Chapter One Overview of Prevention and Control of
Financial Fraud(21)
胡安福 Hu Anfu (23)
我国金融诈骗犯罪的特点与发展趋势
Characteristics and Trends of Financial Fraud in China
赵秉志 Zhao Bingzhi
中国金融欺诈犯罪的特征及其法律惩治
Features of Financial Fraud and Legal Sanctions in China
王卫国 Wang Weiguo(49)
金融欺诈对商事立法的挑战
Challenges of Financial Fraud to Legislation of Business Law
江礼华 Jiang Lihua
当前中国金融诈骗犯罪的特点、原因及其对策
Financial Fraud in Tudsy's China: Characteristics, Causes
and Counter - Measures
文海兴 Wen Haixing 张劲松 Zhang Jinsong ····· (71)
论金融诈骗及其防范
On Financial Fraud and Its Prevention and Control
白建军 Bai Jianjun
金融犯罪的危害、特点与金融机构内控
Harm and Characteristics of Financial Crime and Internal
Control within Financial Institutions
类崇义 Fan Chongyi(112)
简论金融诈骗犯罪证据及侦查 纲 要
Crimes of Financial Fraud: Evidence and Investigation
Guidelines
潘金生 Pan Jinsheng(125)

试论防范和打击金融诈骗犯罪活动,确保金融安全	
Prevention of Financial Fraud and Protection of Financial	
Security	
王昌学 Wang Changxue	(137)
论金融与金融欺诈犯罪	
On Finance and Financial Fraud Crimes	
李忠芳 Li Zhongfang ······	(145)
简论金融诈骗与金融欺诈的异同	
Criminal Financial Fraud and Non - Criminal Financial	
Fraud: Similarities and Differences	
刘晓明 Liu Xiaoming 陆军 Lu Jun ·····	(154)
上海金融诈骗犯罪之现状趋势和防范对策	
Present Situations and Trend of Financial Fraud in Shanghai	
and Measures of Prevention	
Pieter Bottelier 皮特·鲍特利尔 ······	(174)
Corruption and Development	
腐败和发展	
Masahiro Tauchi 田内正宏	(186)
Fraud in Asia; Problems and Countermeasures	
亚洲的金融欺诈问题和对策	
Kim M. J. Clark 基姆·克拉克	(219)
Evidence of the Financial Crime; A Police Perspective	
金融犯罪证据:来自警察的观点	
第二部分 银行和投资欺诈	(253)
Chapter Two Banking and Investment Fraud	(253)
顾永忠 Gu Yongzhong ·····	(255)
金融机构账外吸收存款初探	

Absorbing Deposits Outside of Accounts in Financial	
Institutions	
侯国云 Hou Guoyun ······	(271)
银行系统反贷款诈骗的新思路	
New Thoughts on Combating Loan Fraud in the Banking System	
Paul A. Collier 高连雅 ·····	(283)
Advance Fee Fraud and Banks	
预付款诈骗和银行	
范尔刚 Fan Er'gang ·····	(294)
关于银行和投资欺诈发言的总结与评论	
Summary of and Comments on Banking and Investment Fraud	
第三部分 证券欺诈	(299)
Chapter Three Securities Fraud	(299)
陈学荣 Chen Xuerong	(301)
证券欺诈:成因分析与对策研究	
Securities Fraud: Causes and Counter - Measures	
顾肖荣 Gu Xiaorong ······	(315)
证券欺诈与证券犯罪的特征及其防治	
Features and Prevention of Securities Fraud and	
Securities Crimes	
刘漳楠 Liu Zhangnan ·····	(332)
对一起发生在 STAQ 系统中的特大诈骗案的调查剖析	
A Major Case of Fraud in the STAQ System - Investigation	
and Analysis	
吴弘 Wu Hong	(343)
我国证券欺诈民事责任的现状与完善	
Civil Liability in Securities Fraud Cases in China: Present	

Situation and Improvement	
李康 Li Kang 谈培初 Tan Peichu ·····	(354)
中国证券市场金融欺诈对策行为研究	
Preventive Strategy to Financial Fraud in China Securities	
Market	
谷辽海 Gu Liaohai 姚启明 Yao Qiming ······	(362)
论证券欺诈特点及预防监管对策	
On Features of Securities Fraud and Countermeasures	
杨志华 Yang Zhihua ······	(374)
中国证券市场法制建设的基本情况	
Basic Situation regarding Construction of Legal System	
in Chinese Securities Market	
Michael J. Watson 麦克·沃森·····	(378)
The Regulation of Capital Markets Market Manipulation	
and Insider Trading	
资金市场的操纵和秘密交易	
第四部分 保险欺诈	
Chapter Four Insurance Fraud	
李玉泉 Li Yuquan ······	(403)
论保险欺诈及其对策	
Insurance Fraud and Counter - Measures	
周其华 Zhou Qihua ······	(419)
保险诈骗犯罪的刑法惩治及防范	
Punishing and Preventing Insurance Fraud under Criminal Law	
Douglas F. Robinson 道格拉斯·罗宾逊 John Neocleous	
约翰·纽克罗斯 ······	(435)
Issues of Insurance Fraud	

保险欺诈问题

第五部分 信用卡、缴款卡和信用证欺诈	(447)
Chapter Five Credit and Payment Card and Letter of	
Credit Fraud ·····	(447)
崔敏 Cui Min 赵燕 Zhao Yan ······	(449)
中国信用卡诈骗犯罪的发展及防范措施	
Research on the Situation of Credit Card Fraud in China	
and Counter - Measures	
庄品良 Zhuang Pinliang ······	(460)
浅谈信用卡欺诈风险和防范	
Risks and Prevention of Credit Card Fraud	
崔敏 Cui Min 赵燕 Zhao Yan ······	(468)
当前中国信用证诈骗的现状及对策研究	
Study on Current Situation and Countermeasures of Letters	
of Credit Fraud in China	
萧朝庆 Xiao Chaoqing ·····	(480)
国际合作共同预防控制利用旅行支票和信用证欺诈	
International Cooperation in Mutual Prevention and Control of	
Frauds by Using Travellers' Checks and Letters of Credit	
熊选国 Xiong Xuanguo	(491)
信用卡恶意透支的认定与预防	
Conviction and Prevention of Malicious Overdraft Using	
Credit Cards	
管晓峰 Guan Xiaofeng ·····	(502)
信用卡欺诈风险防范的可行性研究	
Feasibility Study on Preventing the Risks of Credit Card Fraud	
Donald K. Piragoff 唐纳德·皮若高福 Joanne Klineberg 约	

尼·克林伯格	(514)
Combating Credit Card Crime: Enacting Effective Criminal Laws	
打击信用卡犯罪:制定有效的刑事法律	
Jeremy Platts 柏礼任 ·····	(543)
Payments Fraud	
付费欺诈	
Russell G. Smith 鲁塞尔·史密斯	(548)
The Prevention of Payment Card Fraud	
缴款卡欺诈的预防	
管晓峰 Guan Xiaofeng ·····	(574)
关于信用卡欺诈发言的总结与评论	
Summary of and Comments on Credit Card Fraud	
第六部分 洗钱和犯罪收益	(581)
	(/
Chapter Six Money Laundering and the Proceeds	(40-)
Chapter Six Money Laundering and the Proceeds of Crime	
	(581)
of Crime	(581)
of Crime 丁基英 Ding Muying	(581)
of Crime 丁基英 Ding Muying 洗钱犯罪研究	(581) (583)
of Crime 丁基英 Ding Muying 洗钱犯罪研究 Research on Money Laundering Crime	(581) (583)
of Crime 丁基英 Ding Muying 洗钱犯罪研究 Research on Money Laundering Crime 柯良栋 Ke Liangdong 李文胜 Li Wensheng	(581) (583)
of Crime 丁基英 Ding Muying 洗钱犯罪研究 Research on Money Laundering Crime 柯良栋 Ke Liangdong 李文胜 Li Wensheng 洗钱犯罪现状及法律调控	(581) (583) (597)
of Crime 丁基英 Ding Muying 洗钱犯罪研究 Research on Money Laundering Crime 柯良栋 Ke Liangdong 李文胜 Li Wensheng 洗钱犯罪现状及法律调控 Present Situation of Money Laundering and Its Control by Law	(581) (583) (597)
of Crime 丁基英 Ding Muying 洗钱犯罪研究 Research on Money Laundering Crime 柯良栋 Ke Liangdong 李文胜 Li Wensheng 洗钱犯罪现状及法律调控 Present Situation of Money Laundering and Its Control by Law Patricia J. Donald 帕垂西尔·唐纳德	(581) (583) (597)
of Crime 丁基英 Ding Muying 洗钱犯罪研究 Research on Money Laundering Crime 柯良栋 Ke Liangdong 李文胜 Li Wensheng 洗钱犯罪現状及法律调控 Present Situation of Money Laundering and Its Control by Law Patricia J. Donald 帕垂西尔・唐纳德 Detecting the Proceeds of Crime; an Examination of a Canadian	(581) (583) (597)
of Crime 丁基英 Ding Muying 洗钱犯罪研究 Research on Money Laundering Crime 柯良栋 Ke Liangdong 李文胜 Li Wensheng 洗钱犯罪現状及法律调控 Present Situation of Money Laundering and Its Control by Law Patricia J. Donald 帕垂西尔・唐纳徳 Detecting the Proceeds of Crime: an Examination of a Canadian Money Laundering Case	(581) (583) (597) (611)

Cooperation
洗钱:香港的有关法律与国际合作
Joseph M. Myers 约瑟夫·麦尔斯(669)
International Strategies to Combat Money Laundering
打击洗钱的国际策略
丁慕英 Ding Muying
关于洗钱与犯罪收益发言的总结与评论
Summary of and Comments on Money Laundering and the
Proceeds of Crime
第七部分 金融欺诈预防和控制中的国际合作 (697)
Chapter Seven International Cooperation in Prevention
and Controling Financial Fraud (697)
程荣斌 Cheng Rongbin(699)
加强司法协助,防范和控制金融犯罪
Strengthening Mutual Legal Assistence to Prevent and Control
Financial Crimes
吴光 Wu Guang 安健 An Jian(713)
试论侦办涉外跨国金融欺诈犯罪中的国际合作
Issues in Regional Co - operation in Combating Financial Crime
Vincent C. Yang 杨诚
International Cooperation in Combating Fraud; Beyond the
Treaties and Conventions
超越条约和公约局限的反诈骗国际合作
Allan Castle 艾伦·卡斯特尔(739)
Drawing Conclusions about Financial Fraud:
Crime, Development and International Co - operative Strategies
in China and the West